

نبذة ذاتية مختصرة / د. هشام عمر عبد العزيز داود

أبصرت نور الحياة في فلسطين صيف عام 1952 ، أكملت دراستي الابتدائية والإعدادية والثانوية في مدارس الأردن ، حصلت على دبلوم المعلمين عام 1972 ، واصلت دراستي الجامعية في الجامعات اللبنانية ؛ فحصلت على ليسانس في اللغة العربية وآدابها عام 1978 ، ثم شهادة الدبلوم العام عام 1980 ، تلاها الماجستير عام 1986 ، فالدكتوراه في اللغة العربية وآدابها عام 1994 بتقدير جيد جداً .

عملت في تدريس اللغة العربية في مدارس الأردن و ليبيا مدة ثماني سنوات (1972-1980) ، ثم حطت رحالي في دولة الإمارات العربية المتحدة منذ 1980 فكانت الملاذ والوطن ، جمعتني معها قصة عشق على امتداد أربعة عقود ونيف وما زالت في قلبي محبة صادقة ، عملت خلالها معلمًا للغة الضاد ، ثم موجهاً ، فموجهًا أول لمادتي التربوية الإسلامية واللغة العربية ، شاركت في تأليف مناهج اللغة العربية رئيسًا ومقررًا وعضوًا ، كما شاركت في لجان تأليف منشورات وزارة التربية والتعليم ، على سبيل المثال : (كتاب تطوير نظام معلم الفصل 1999 ، تطور التعليم في دولة الإمارات العربية المتحدة 1972-2015 ، دليل تدريب العاملين في الميدان التربوي للفئات التخصصية والفنية والإشرافية 2013 ...) ، ومن المؤلفات الجامعية (كتاب الفنون الأدبية والمهارات اللغوية 2022 ، اللغة العربية الرقمية في معالجة مهارات اللغة العربية 2019 – من منشورات جامعة حمدان بن محمد الذكية) ، وما زلت في محراب اللغة العربية خادماً ؛ أعمل في تدريس مساقاتها ، ومتابعة معلمها ومعلماتها .

من المشاريع التي شاركت في تنفيذها : التربية قيم وسلوك ، التربية العلاجية ، التربية القرآنية ، تأهيل الموجهين الجدد ، تطوير التعليم الأساسي والثانوي ، المعلم المدرب ، بناء مناهج اللغة العربية في مدارس الغد ، تدريب المدربين ... وغيرها.

ومن الجوائز التربوية : جائزة التميز – منطقة عجمان التعليمية – 2002م ، جائزة حمدان بن راشد آل مكتوم للأداء التعليمي المتميز ، الدورة الخامسة – 2002م ، جائزة التميز في العمل التربوي من مؤسسة القرآن الكريم برأس الخيمة – 2002م ، عضو لجنة تحكيم جائزة الشارقة للتفوق و التميز التربوي ، 2006-2014

كما شاركت في منظومة ممتدة في الورش والبرامج التدريبية لتأهيل معلمي اللغة العربية قبل الخدمة وبعدها ، وهناك الكثير من الرزم التدريبية وأوراق العمل المكثفة.

مسيرة متواضعة جمعتني بأطياف اللغة العربية عاشقًا لحروفها ، محبًا لنتاجها الشعري والأدبي ، مغرمًا بنحوها وصرفها وعروضها ، متذوقًا لبلاغتها ونقدها ونسيجها اللغوي ، مشاركًا في بناء أجيال الضاد على أرض دولة الإمارات العربية المتحدة موطن التسامح والمحبة والسلام والوئام .

I saw the light of life in Palestine in the summer of 1952. I

completed my primary, preparatory and secondary studies in Jordanian schools. I obtained a teacher's diploma in 1972. I continued my undergraduate

studies in Lebanese universities. She obtained a BA in Arabic language and literature in 1978, followed by a general diploma in 1980, followed by a master's degree in 1986, and a Ph.D. in Arabic language and literature in 1994, with a grade of very good.

I worked as a teacher of the Arabic language in the schools of Jordan and Libya for eight years (1972-1980), then I settled in the United Arab Emirates since 1980, so it was my refuge and my homeland. I was brought together with her by a love story that spanned more than four decades, and there is still sincere love in my heart. During which time he was a teacher of the Arabic language, then an instructor, then a first instructor for the subjects of Islamic education and the Arabic language. In the United Arab Emirates 1972-2015, a guide for training workers in the educational field for specialized, technical and supervisory groups 2013...), and university publications (Literary Arts and Language Skills Book 2022, Digital Arabic in Handling Arabic Language Skills 2019 - from Hamdan Bin Mohammed University publications intelligent), and I am still in the niche of the Arabic language as a servant; I work in teaching its courses, and following up teachers of Arabic subjects at Sharjah International Private School.

Among the projects that I participated in implementing: Education in Values and Behavior, Remedial Education, Reading Education, Rehabilitation of New Mentors, Development of Basic and Secondary Education, Teacher Trainer, Building Arabic Language Curricula in Schools of Tomorrow, Training of Trainers... and others.

Among the educational awards: Excellence Award - Ajman Educational District - 2002 AD, Hamdan Bin Rashid Al Maktoum Award for Distinguished Academic Performance, Fifth Session - 2002 AD, Excellence Award in Educational Work from the Holy Quran Foundation in Ras Al Khaimah - 2002 AD, Member of the Arbitration Committee of the Sharjah Award for Excellence and Distinction Education, 2006-2014

It also participated in an extended system of workshops and training programs to qualify Arabic language teachers before and after service, and there are many training packages and intensive worksheets.

A humble journey that brought me together with the spectra of the Arabic language, in love with its letters, loving its poetic and literary production, fond of its grammar, morphology and performances, savoring its rhetoric, criticism and linguistic texture, participating in building generations of adversaries on the land of the United Arab Emirates, the home of tolerance, love, peace and harmony.